

ABSTRACT

Yolandari, Nuzulul Fitri. Register Number Student 12510194015. 2021. Rhetoric Analysis Of Barack Obama's Speech on Democratic National Convention". Thesis English Education Department. Magister Program. The State Islamic University of Tulungagung. Advisors: Dr. Sukarsono, M.Pd. and Dr. Nurul Chojimah, M.Pd.

Keywords: *Speech, Rhetoric Study, Diction/word choices, and Structure of Ideas*

Nowadays, online learning is one of the best learning media to support the teaching and learning process in informal learning. Learners must be creative in using multiple applications to support online learning. One of the most widely used online learning media is YouTube. YouTube users are certainly very much encountered among students. As a good learning tool, YouTube is also very supportive of students in exploring oral learning such as public speaking , conversations, and also honing students, especially how to sort or process words that are suitable for use in everyday conversation. In general terms, talk is a common word, without any kind or length, or whether planned or not. In particular, speaking becomes more interesting because it produces words, the speaker relies more on speaking ability than body language. Speaking is the competence to express, explain and convey thoughts, feelings, and ideas. It is an important part of everyday interactions and a person's first impression is based on his or her ability to speak fluently and easily. Speaking is one of the two productive skills in language teaching. It is defined as the process of constructing and sharing meaning through the use of verbal or verbal forms (Chaney, 1988:13 and Gebhard, 1996:169). Everyone has a unique way of speaking. Attractive word choice is the power to persuade the listener to the speaker. Structure is also needed to make a speaker a good speaker. However, the study of word choice also structures an idea which is called rhetorical study.

Based on the case above, the statement of the research problem are how is the word choice of Barack Obama's speech on YouTube?, and how is the structure of ideas of Barack Obama's speech on YouTube?. The objective of the study is to know the word choice of Barack Obama in speech transcript is arranged and to know the structure of ideas Barack Obama in speech transcript is arranged.

The research method used was descriptive qualitative method in analyzing and collecting data. The sources of data in this research were Barack Obama's speech transcript and its video which delivered at Democratic National Convention on

August 20th 2020. The writer used documentation as the instrument to get the data. The researcher marked and categorizes data to identify the rhetoric element and to write the data based on its elements classification. The procedures of collecting data were watching speech on YouTube; make a transcript, reading the speech of transcript, identifying outstanding data through observing audience response in speech video, and categorize some of the word choices findings from the data. The writer used *James L. Golden's* theory which focusing on the Rhetoric Elements study.

Based on finding and discussion in this thesis, structure of ideas that used by Barack Obama's speech in YouTube used based on argumentative essay elements and were variety propositions, and arguments. The kind of structure of ideas used in speech includes: (1) the claim, (2) the ground or data, (3) the warrant, (4) backing, (5) qualifier, and (rebuttal). Then the varieties propositions used in Barack Obama's speech in YouTube those are categorical proposition (CP), hypothetical proposition (HP), and modality proposition (MP). Therefore, the kinds of argument structure used his speech are opening, content and closing of speech. And the kinds of scheme argument used by Barack Obama those are associative and dissociative arguments. Meanwhile, structure of language through variety dictions or word choices and how choose the variety words make his speech are interesting and indicate Barack Obama's ability to understand his target audience and to keep their attention as a good speaker. Moreover, the various kinds of unique word choices used by Barack Obama as an orator to attract the attention of listeners, it can be concluded that learning related to rhetoric study is very important especially for learners, especially in the scope of linguistics. This study of rhetoric study makes the learner know where the values of politeness, words are interesting and appropriate for the listener in words, sentences and phrases in speech.

ABSTRAK

Yolandari, Nuzulul Fitri. Nomor Registrasi Mahasiswa 12510194015. 2021. Analisis Retorika Pidato Barack Obama di Konvensi Nasional Demokrat”. Skripsi Jurusan Pendidikan Bahasa Inggris. Program Magister. Universitas Islam Negeri Tulungagung. Pembimbing : Dr. Sukarsono, M.Pd. dan Dr. Nurul Chojimah, M.Pd.

Kata kunci: Pidato, Kajian Retorika, Diksi/pilihan kata, dan Struktur Ide

Pada saat ini, pembelajaran online merupakan salah satu media pembelajaran terbaik untuk mendukung proses belajar mengajar dalam pembelajaran informal. Pembelajar harus kreatif menggunakan beberapa aplikasi untuk mendukung pembelajaran online mereka. Salah satu media pembelajaran online yang paling banyak kita gunakan sebagai media belajar adalah YouTube. Pengguna YouTube tentu sangat banyak di jumpai di kalangan pelajar. Sebagai sarana pembelajar yang baik YouTube juga sangat mendukung pembelajar dalam mendalami pembelajaran oral seperti berbicara di depan umum atau pidato, percakapan, dan juga mengasah pembelajar dalam bagaimana memilah atau mengolah kata yang cocok untuk digunakan dalam percakapan sehari-hari. Dalam istilah umum, pidato adalah kata umum, tanpa implikasi jenis atau panjang, atau apakah direncanakan atau tidak. Secara khusus, pidato menjadi lebih menarik karena dalam menghasilkan kata-kata, kalimat pembicara lebih mengandalkan kemampuan berbicara daripada bahasa tubuh. Berbicara adalah kompetensi mengungkapkan, menjelaskan dan menyampaikan pikiran, perasaan, dan gagasan. Ini adalah bagian penting dari interaksi sehari-hari dan paling sering kesan pertama seseorang didasarkan pada kemampuannya untuk berbicara dengan lancar dan dapat dipahami. Berbicara merupakan salah satu dari dua keterampilan produktif dalam pengajaran bahasa. Ini didefinisikan sebagai proses membangun dan berbagi makna melalui penggunaan bentuk verbal atau lisan (Chaney, 1988:13 dan Gebhard, 1996:169). Setiap orang memiliki cara yang unik untuk berbicara. Pilihan kata yang menarik adalah kekuatan untuk membujuk pendengar kepada pembicara. Struktur gagasan juga diperlukan untuk menjadikan pembicara sebagai pembicara yang baik. Namun, studi tentang pilihan kata juga struktur ide yang disebut studi retorik.

Berdasarkan kasus di atas, rumusan masalah penelitian adalah bagaimana pemilihan kata yang digunakan dalam pidato Barack Obama di YouTube?, dan bagaimana struktur gagasan pidato Barack Obama di YouTube?. Tujuan dari penelitian ini adalah untuk mengetahui bagaimana pemilihan pilihan kata dalam

pidato Barack Obama yang dipidatikan pada saat Konvensi Nasional dan untuk mengetahui struktur gagasan Barack Obama dalam penyusunan pidato pada saat Konvensi Nasional.

Metode penelitian yang digunakan adalah metode deskriptif kualitatif dalam menganalisis dan mengumpulkan data. Sumber data dalam penelitian ini adalah transkrip pidato Barack Obama dan videonya yang disampaikan pada Konvensi Nasional Partai Demokrat pada tanggal 20 Agustus 2020. Penulis menggunakan alat catat sebagai alat untuk mendapatkan data. Penulis menandai beberapa data untuk mengidentifikasi unsur retorika dan menuliskan data berdasarkan klasifikasi unsur-unsurnya ke dalam beberapa catatan. Prosedur pengumpulan data adalah menonton pidato di YouTube; membuat transkrip, membaca transkrip pidato, mengidentifikasi data yang beredar melalui mengamati respon penonton dalam video pidato, dan mengategorikan beberapa temuan-temuan pilihan kata dari data. Penulis menggunakan teori James L. Golden yang berfokus pada kajian Elemen Retorika.

Berdasarkan temuan dan pembahasan dalam tesis ini, struktur ide yang digunakan dalam pidato Barack Obama di YouTube menggunakan unsur-unsur esai argumentatif dan ragam proposisi, dan argumentasi. Jenis struktur ide yang digunakan dalam pidato meliputi: (1) klaim, (2) landasan atau data, (3) surat perintah, (4) pendukung, (5) kualifikasi, dan (bantahan). Kemudian ragam proposisi yang digunakan dalam pidato Barack Obama di YouTube yaitu proposisi kategoris (CP), proposisi hipotetis (HP), dan proposisi modalitas (MP). Oleh karena itu, jenis struktur argumen yang digunakan pidatonya adalah pembukaan, isi dan penutup pidato. Dan jenis argumen skema yang digunakan oleh Barack Obama yaitu argumen asosiatif dan disosiatif. Sementara itu, struktur bahasa melalui ragam diksi atau pilihan kata dan cara pemilihan ragam kata membuat pidatonya menarik dan menunjukkan kemampuan Barack Obama untuk memahami audiens sasarannya dan menjaga perhatian mereka sebagai pembicara yang baik. Selain itu, dengan berbagai macam pilihan kata yang unik yang digunakan oleh Barack Obama sebagai orator untuk menarik perhatian pendengar, dapat disimpulkan bahwa pembelajaran yang berkaitan dengan studi retorika sangat penting terutama bagi peserta didik, terutama dalam lingkup linguistik. Studi studi retorika ini membuat pembelajar mengetahui di mana nilai-nilai kesantunan, kata-kata yang menarik dan sesuai untuk pendengar dalam kata, kalimat dan frase dalam pidato.

نبذة مختصرة

يولانداري ، نوزول فيتري. رقم التسجيل الطال 12510194015. 2021. تحليل بلاغي لخطاب باراك أوباما "المؤتمر الوطني الديمقراطي في 20 أغسطس 2020" على موقع يوتيوب ". أطروحة قسم تعليم اللغة الإنجليزية. برنامج الماجستير. جامعة الدولة الإسلامية في تولونغاونغ. المستشارون: د. سوكارسونو، M.Pd. والدكتور نور الشوجيمة، M.Pd.

الكلمات المفتاحية: الكلام ، دراسة البلاغة ، اختيارات القواميس / الكلمات ، هيكل الأفكار

في عصر الوباء هذا ، يعد التعلم عبر الإنترنت أحد أفضل وسائل التعلم لدعم عملية التدريس والتعلم في التعلم غير الرسمي. يجب أن يكون المتعلم مبدعًا لاستخدام بعض التطبيقات لدعم تعلمه عبر الإنترنت. يمكن أن تدعم إحدى وسائل التعلم عبر الإنترنت مثل YouTube حديثهم خاصة في الكلام والمحادثة وغيرها. في مصطلح عام ، الكلام هو الكلمة العامة ، دون أي نوع أو طول ، أو مخطط أم لا. على وجه التحديد ، يصبح الكلام أكثر جاذبية لأنه في إنتاج الكلمات ، يعتمد المتحدث في الغالب على إتقان التحدث بدلاً من لغة الجسد. التحدث هو اختصاص للتعبير عن الشرح ونقل التفكير والشعور والأفكار. إنه جزء مهم من التفاعل اليومي ، وغالبًا ما يعتمد الانطباع الأول للشخص على قدرته على التحدث بطلاقة وبشكل مفهوم. التحدث هو أحد مهارتين مثيرتين في تدريس اللغة. يتم تعريفها على أنها عملية بناء ومشاركة المعنى من خلال استخدام صيغة لفظية أو شفوية (Chaney، Gebhard، 13 and 1988: 169: 1996). كل شخص لديه طريقة فريدة للتحدث. اختيار الكلمات المثيرة للاهتمام هو القدرة على إقناع المستمع للمتحدث. هناك حاجة أيضًا إلى بنية الأفكار لجعل المتحدث كمتحدث جيد. ومع ذلك ، فإن دراسة اختيارات الكلمات أيضًا بنية الأفكار المسماة دراسة بلاغية.

بناءً على الحالة أعلاه ، فإن بيان مشكلة البحث هو كيف يتم اختيار كلمة خطاب باراك أوباما على YouTube؟ ، وكيف يتم هيكل أفكار خطاب باراك أوباما على YouTube؟. الهدف من الدراسة هو معرفة أن اختيار كلمة باراك أوباما في نص الخطاب مرتبة ومعرفة بنية أفكار باراك أوباما في نص الخطاب مرتبة.

كانت طريقة البحث المستخدمة هي المنهج الوصفي النوعي في تحليل وجمع البيانات. كانت مصادر البيانات في هذا البحث عبارة عن نص خطاب باراك أوباما ومقطع الفيديو الذي تم تقديمه في المؤتمر الوطني للحزب الديمقراطي في 20 أغسطس 2020. استخدم الكاتب تدوين الملاحظات كأداة للحصول على البيانات. قام الكاتب بتمييز بعض البيانات للتعرف على عنصر الخطابة وكتابة البيانات بناءً على تصنيف عناصرها في بعض الملاحظات. إجراءات جمع البيانات كانت مشاهدة الكلام على اليوتيوب. قم بعمل نسخة ، وقراءة خطاب النص ، وتحديد البيانات البارزة من خلال مراقبة استجابة الجمهور في فيديو الكلام ، والتلوين ، وتدوين نتائج البيانات. استخدم الكاتب نظرية جيمس ل. غولدن التي ركزت على دراسة عناصر البلاغة.

استنادًا إلى الاكتشاف والمناقشة في هذه الأطروحة ، تم استخدام بنية الأفكار التي استخدمها خطاب باراك أوباما في YouTube بناءً على عناصر المقالة الجدلية وكانت عبارة عن مقترحات وحجج متنوعة. يتضمن نوع هيكل الأفكار المستخدمة في الكلام: (1) الادعاء ، (2) الأساس أو البيانات ، (3) المذكرة ، (4) الدعم ، و (5) المؤهل ، و (الطعن). ثم المقترحات المتنوعة المستخدمة في خطاب باراك أوباما في موقع YouTube ، وهي اقتراح قاطع (CP) ، وعرض افتراضي (HP) ، وعرض نموذجي (MP). لذلك ، فإن أنواع بنية الحجج المستخدمة في خطابه هي الافتتاح والمحتوى واختتام الكلام. وأنواع حجة المخطط التي استخدمها باراك أوباما هي حجج ارتباطية وانفصالية. وفي الوقت نفسه ، فإن بنية اللغة من خلال الإلقاء

المتنوع أو اختيارات الكلمات وكيفية اختيار الكلمات المتنوعة تجعل حديثه ممتعًا ويشير إلى قدرة باراك أوباما على فهم جمهوره المستهدف والحفاظ على انتباههم كمتحدث جيد. علاوة على ذلك ، فإن الأنواع المختلفة من اختيارات الكلمات الفريدة التي استخدمها باراك أوباما كخطيب لجذب انتباه المستمعين ، يمكن الاستنتاج أن التعلم المرتبط بدراسة البلاغة مهم للغاية خاصة بالنسبة للمتعلمين ، خاصة في مجال علم اللغة. هذه الدراسة الخطابية تجعل المتعلم يعرف أين قيم الأدب ، والكلمات مثيرة للاهتمام ومناسبة للمستمع في الكلمات والجمل والعبارات في الكلام.